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رئيس جمهور ترکمنســتان در فرمانی هفت نفر از اتباع جمهوری اســلامی ايران را به مناســبت گراميداشت روز 
پرچم در اين کشــور، مورد عفو قرار داد. ســفارت ايران در ترکمنستان ضمن تأييد اين خبر تصريح کرد به مناسبت 
جشن ملی «پرچم» ترکمنستان (۱۹ فوريه) که در اين کشور جشن گرفته می  شود زندانيان ايرانی در کنار عفو عمومی 
شهروندان زندانی ترکمنستان، بخشيده شده  اند. سفارت ايران در عشق  آباد در تماسی با خبرنگار فارس در عشق  آباد 
اعلام کرد که هم اکنون اقدامات لازم برای بازگشت ايرانيان بازداشتی به کشورمان در دست انجام است که در روزهای 

آينده به صورت کامل اين اقدام محقق خواهد شد. رئيس جمهور ترکمنستان در طول سال چندين بار به مناسبت و 
جشن  های مهم سياسی، مذهبی و مردمی اين کشور تعدادی از زندانيان را مورد عفو عمومی قرار می دهد که زندانيان 
اتباع خارجی نيز مشــمول آن می  شــوند. اين در حالی است که در نوامبر سال گذشته ميلادی(۲۰۱۲) نيز به مناسبت 
ســالروز تصويب اصل بی طرفی ترکمنســتان دست کم ۱۸ نفر زندانی ايرانی در اين کشور مورد عفو قرار گرفته و به 

طرف ايرانی تحويل داده شدند.

۷ زندانی ايرانی در ترکمنستان آزاد شدند 
جمهوری اسلامی بن بست ندارد

دبيرکل جامعه اسلامی مهندسين با اشاره به فرمايشات 
مقام معظم رهبری و تبعيت رؤسای سه قوه از فرمايشات 
ايشــان، گفت: معتقديم اصلاً در نظام جمهوری اسلامی 
هيچ بن بســتی وجود ندارد. محمدرضا باهنر اظهار کرد: 
نظام ولايت فقيه و قانون اساســی برای هر نوع بن بستی 
که پيش بيايد، راه حلی دارند، البته معمولاً اين بن بست ها 
زمانی پيش می آيد  که فردی يا ســازمانی يا نهادی بيش 
از آنچه در قانون آمده، طلب اختيار می کند يا نســبت به 
مسئوليت هايش پاسخگو نيست وگرنه در قانون اساسی و 
نظام جمهوری اسلامی چيزی برای بن بست وجود ندارد.

عذرخواهی مسئولان کفايت نمی کند 
امــام جمعه موقت مشــهد و عضو مجلس خبرگان 
رهبری گفت: عذرخواهی مسئولان بايد همراه با پيروی 
و عمل به منويــات مقام معظم رهبری باشــد. آيت ا... 
سيداحمد علم الهدی اظهار کرد: عذرخواهی مسئولان 
بايد همراه با پيروی محض از منويات مقام معظم رهبری 
باشد وگرنه عذرخواهی تنها کفايت نمی کند. وی با تاکيد 
بر اينکه «در دفعات قبلی برخی مســئولان طی نامه ای 
عذرخواهی کردند»، بر ضرورت پيروی محض از بيانات 

مقام معظم رهبری تاکيد کرد.

به زودی درباره کانديداتوری ام
اعلام نظر می کنم

دبير مجمع تشخيص مصلحت نظام از اعلام نظر نهايی 
خود درباره کانديداتوری برای انتخابات رياست جمهوری 
ســال آينده طی روزهای آينده خبر داد. محسن رضايی 
درمورد نامزدی  برای انتخابات رياســت جمهوری سال 
آينده اظهار کرد: بــه زودی و در روزهــای آينده درمورد 
نامزدی خود در انتخابات رياســت جمهوری اعلام نظر 
می کنــم. وی همچنين در پاســخ بــه پرسشــی درباره 
احتمال کانديداتوری هاشمی رفســنجانی در انتخابات 
رياست جمهوری ابراز کرد: بعيد می دانم آيت االله هاشمی 
کانديدا شــود. وی همچنين در پاسخ به پرسش ديگری 
دربــاره نحوه ايجــاد حس آرامش در جامعه در آســتانه 
انتخابات رياست جمهوری سال آينده اظهار کرد: همدلی 
دولت، مجلس و قوه قضائيه مهم ترين خطی مشی  است 

که می تواند آرامش را برقرار کند.

احمدی مقدم به امارات رفت
فرمانده نيروی انتظامی ايران در رأس يک هيات عالی رتبه 
وارد ابوظبی شد. سردار سرتيپ احمدی مقدم که به دعوت 
ســپهبد شيخ ســيف بن زايد، معاون نخســت وزير و وزير 
کشــور امارات عربی متحده صبح ديروز وارد ابوظبی شده 
است با مقامات اين کشور ديدار می کند. هدف از اين ديدار 
تعميق روابط تخصصی نيروهای انتظامی و پليس دو کشور 
درخصوص مبارزه با موادمخدر، تردد های غيرمجاز و جرائم 

ويژه اعلام شده است.

تحريم ها کافی نيست
نخســت وزير رژيم صهيونيســتی در تداوم مواضع 
خصمانــه خود عليه ايران مدعی شــد که برای متوقف 
کردن برنامه هسته ای ايران و آنچه وی خطری برای ارائه 
نفت خاورميانه خوانــد، به يک «تهديد نظامی معتبر» 
نياز است. نتانياهو مدعی شد: تحريم ها به تنهايی برنامه 
هسته ای ايران را متوقف نخواهند کرد. آنها بايد با يک 

تهديد نظامی معتبر و قدرتمند همراه باشند. 

دولت تا ثانيه  آخر کار می کند
وزير کشــور گفت: عدالت آن است که هر چيزی در 
جای خود قرار گيرد و مخصوصا در جايی که عقب ماندگی 
وجــود دارد امکانات به صــورت عادلانه توزيع شــود. 
سياست دولت ايجاب می کند کارهای مهمی انجام دهيم 
و در راستای اين سياست محوری، سفرهای استانی انجام 
شد. مصطفی محمدنجار اظهار کرد: انجام اين سفرها در 
ابتدا به نظر امکان پذير نبود، زيرا هم از نظر امنيتی و هم 
ديگر مسائل، مشکلاتی در بر دارد، ولی با اين وجود، چهار 
دوره سفر استانی انجام شد که کار سنگينی بود و نتيجه آن 
مصوبات استانی است که سند توسعه استان ها به شمار 
مــی رود. وی با بيان اين که دولت تا ثانيه  آخر کار می کند، 
افزود: بنا بر اين اســت که همــه مصوبات دولت احيا و 

به طور کامل انجام شود. 

مخالفت روسيه با تحريم ايران
سفير روسيه در ايران گفت که مسکو معتقد است تهران 
توانايی اثبات ماهيت صلح آميز برنامه هســته ای اش را به 
شرط همکاری ســازنده با آژانس بين المللی انرژی اتمی 
دارد. خبرگزاری ترند  نوشــت؛ لوان جاگاريان اظهار کرد: 
روسيه مخالف سياستی است که برخی از کشورها در زمينه 
اعمال تحريم ها عليه ايران که فراتر از چارچوب قطعنامه 
شورای امنيت سازمان ملل اعمال می شود اتخاذ کرده اند. اين 
ديپلمات روسی افزود: چنين رفتاری راه های حل مشکلات 

فعلی در چارچوب روند مذاکرات را پيچيده می کند.

توليد رادارهای کشف ماهواره در کشور 
وزير دفاع از توليد رادارهای کشــف ماهواره توسط 
صنايع دفاعی کشور خبر داد. سردار احمد وحيدی اظهار 
کرد: رادارهای کشــف ماهواره کــه از ارائه فازی پيروی 
می کنــد، توليد کرده ايم. وی خاطرنشــان کرد: توليد اين 
رادارها هــم از نظر نظامی و هم در بعد غيرنظامی برای 
جمهوری اسلامی ايران بسيار مهم است. درحال حاضر 
رادارهای با برد ۵۰۰ تا ۷۰۰ کيلومتر را در اختيار داريم و 
در آينده نزديک رادارهايی با برد بيش از هزار کيلومتر و تا 

سه هزار کيلومتر را نيز در اختيار خواهيم داشت.

اعتراض موتلفه به تلويزيون دولتی چين
حزب موتلفه اســلامی درپی پخش مصاحبه فرزند 
شاه خائن در تلويزيون دولتی چين به معاون ارتباطات 
و امور بين الملل حزب کمونيست چين نامه نوشت. در 
اين نامه آمده است: مطلع شديم که روز گذشته تلويزيون 
دولتی چين در اقدامی بی ســابقه و غيرمنتظره مبادرت 
به پخش مصاحبه فرزند شاه مخلوع ايران کرده است؛ 
اين اقدام که مغاير اصول سياست خارجی چين است 
در شــرايطی صورت پذيرفته که ملت بزرگ و متمدن 
ايران سی وچهارمين سالگرد سقوط رژيم ستمشاهی و 
اســتقرار نظام جمهوری اسلامی را با حضور بی سابقه 
خود جشن گرفته و بر پيگيری آرمان های انقلابشان پای 

فشرده اند.

ظاهــرا آقای فرهــادی امروز بايد از آقای شــمقدری 
تشکری ويژه کند چون اگر لابی های او نبود ديگر اين اندازه 
محبوبيت نداشــت و بايد فقط جايزه اسکار را در دست 
ديگران می ديديد. روز گذشته رئيس سازمان سينمايی در 
اظهارنظری گفت: «در فرآيند اسکار فيلمی انتخاب شد، 

رفت و حمايت شد. برنامه ريزی شد اما بعضی ها منکر هستند و می گويند برنامه ريزی شده نبود، تصادفی بود. ما 
طراحی کرديم و حتی لابی گری کرديم تا اين اتفاق بيفتد و برای همه ايرانيان مهم بود که يک فيلم ايرانی اسکار 
بگيرد. فيلمساز برای ما مهم نبود بلکه مهم اين بود که فيلم از سينمای ايران جايزه بگيرد.» اما به نظر می رسد 
آقای شمقدری يادش رفته که در سال۹۰ گفته بود: «اسكار يك جشنواره بين المللي نيست بلكه منحصر به كشور 
آمريكاست و جنس آن شبيه به جشن سينما در شهرستان گچساران استان كهگيلويه و بويراحمد است!» اما آنچه 
اکنون اذهان را قلقلک می دهد اين است که بايد به رئيس محترم سازمان سينمايی گفت با اين اوصاف جايزه ای 

که به اندازه جايزه جشن سينمای گچساران می ارزد چه نيازی به اين همه زحمت جناب عالی دارد؟

ديشب در آن ساختمان حوالی خيابان حافظ چه خبر 
بود؟ به هر حال معمولا اخبار انتخاباتی موضوعی نيست 
که از چشــم روزنامه نگاران دور بماند. ديروز هم ديدند 
که تعدادی از نمايندگان مجلس به اين ســاختمان رفتند 
و کمی که پرس و جو کردند مشخص شد دعوتنامه های 

آنها از طرف آقای شهردار تهران بوده است. هيچ کس  نمی داند برای چه آقای قاليباف که هميشه جلساتش با 
نمايندگان در دفتر خودش يا مجلس برگزار می شد اين بار آنها را به ساختمانی در خيابان حافظ دعوت کرده 
و قرار است از آنها پذيرايی کند. يکی از نمايندگان که خواست نامش نوشته نشود، گفت: جلسه با فراکسيون 
مديريت شهری است. اين نه تنها ابهامات را برطرف نکرد بلکه بر آن افزود و اين سوال را به وجود آورد که چرا 
حافظ؟ مگر بهشت و بهارستان چه ايرادی داشت؟ چرا اين نشست خبری نشد در حالی که قبلا نشست های 
اينچنينی به رسانه ها اطلاع داده می شد. به هر حال وقتی شنيده می شود ائتلاف ۱+۲ هنوز تکليفش مشخص 

نيست بايد به آقای شهردار حق داد که اينگونه به ساختمانی در خيابان حافظ برود! 

در ساختمان خيابان حافظ 
چه خبر است؟

جايزه اسکار 
و خانه سينمای گچساران!

يــاد د اشــت  
ارتباط ديرکرد لايحه بودجه
با اجرای فاز دوم هدفمندی

درمورد تاخير در ارائه لايحه بودجه به مجلس بايد دانست که دولت 
در ارائه اين لايحه ناتوان نيســت بلکه در اين زمينه موضوعات ديگر 
مطرح اســت. طبق قانون اساســی، دولت متولی بودجه است و گمان 
می کند هر زمان که بخواهد، می تواند لايحه را ارائه کند. درواقع روال 
عادی اين امر بدين شــکل است که دولت موظف است تا ۱۵ آذرماه، 
لايحه بودجه را به مجلس ارائه کند و لايحه به کميسيون تلفيق برود و 
بررسی، سپس در صحن علنی قرائت شود، بعد از آن، به شورای نگهبان 
برود و اين پروسه به زمان بين نيمه آذر تا پايان سال احتياج دارد و اگر 
اين پروسه طولانی شود، درنهايت لايحه به مجمع تشخيص مصلحت 
نظام می رود ولی می بينيم که در اين زمينه، دولت به نحو متداول عمل 
نمی کند و دليل آن احتمالا اين است که می خواهد مجلس زمان کافی 
برای رسيدگی به اين لايحه را نداشته باشد. بی شک دولت راه خوبی را 
انتخاب نکرده چون آسيب های جبران ناپذيری وارد می شود. نبود لايحه 
بودجه به معنای اداره کشور با تنخواه است اين يعنی برهم خوردن نظم 
و بلاتکليفی بخش خصوصی و نهادهای اجرايی. زمانی که بخش های 
اجرايی، بودجه مربوط به خودشان را ندانند، دچار بلاتکليفی می شوند 
و اين بلاتکليفی به بخش های عمرانی، توليدی، صنعتی و خدماتی لطمه 
خواهد زد و دولت نيز که ۷۰ الی ۸۰ درصد اقتصاد را در دست دارد، 
خود از اصلی ترين آســيب ديدگان اين موضوع است. يکی از بهانه ها 
برای اين اتفاق معين نبودن نرخ ارز است. اين نيز وظيفه دولت است و 
بايد در لايحه بودجه نرخی را برای ارز پيشنهاد کند. از وظايف اصلی 
دولت پيشــنهاد نرخ ارز و نرخ هر بشــکه نفت در بودجه است و اين 
۲ نرخ بايد به مجلس رفته و در آن محل تصويب شــود و معمولا نيز 
مجلس نرخ پيشنهادی را چندان تغيير نمی دهد و با اندکی بالا و پايين 
می پذيرد. به هر حال بحث تعيين نرخ ارز نمی تواند توجيه خوبی برای 
عدم ارســال لايحه بودجه باشد. اما بی شــک عدم ارائه لايحه بودجه 
بيشتر از هر بخش ديگری به خود دولت لطمه وارد می کند زيرا دولت 
بدون بودجه نمی تواند کشور را اداره کند، پس اول از همه به خودش 
سپس به ساير قوا و درنهايت به کل کشور لطمه می زند. حالا هم کار به 
جايی رسيده که بحث دو دوازدهم مطرح است. در اين بين بحث فاز 
دوم هدفمندی يارانه ها نيز با بودجه سال ۹۱ گره خورده است. مجلس 
گفته تا لايحه بودجه ارســال نشود، فاز دوم هدفمندی اجرا نمی شود. 
در ايــن بين، می توان بلاتکليفی مجلس را ديد. به هر حال نرخ رشــد 
اقتصادی و نرخ سرمايه گذاری و ميزان تورم و بيکاری در لايحه بودجه 
اعلام می شــود و از همين رو دولت بايد موظف شود تا اين لايحه را 
ارائه کند. مجلس اســت که بايد دولت را به حرکت در مســير قانون 
موظف کند. اکنون نيز اختلاف نظرهای بين دولت و مجلس مانعی بر 
سر بحث لايحه بودجه ايجاد کرده که از ميان برداشتن اين مانع به دست 

شورای حل اختلاف امکان پذير است.
* اقتصاددان

مقــام معظــم رهبــری نقــش مســئولان و مراکز 
دانشــگاهی مرتبط را در اثرگذاری بر فضای سينمايی 
و رسانه ای کشور مهم دانستند و تاکيد کردند: اصلاح 
ايــن عرصه نيازمند اصلاح مبادی ورودی آن اســت. 
حضرت آيت ا... خامنه ای روز سه شنبه در ديدار جمعی 
از مسئولان و دســت اندرکاران جشنواره مردمی فيلم 
عمار، توجه به موضوع دين و معارف دينی و همچنين 
انقلاب اسلامی و ارزش های انقلاب در اين جشنواره 
را اقدامــی مبارک خواندند و تاکيد کردند: نگاه به هنر 
اسلامی و سينمای دينی بايد نگاهی بلندمدت و همراه 
با برنامه ريزی دقيق و اميد به آينده و بهره گيری مناسب 
از ابزار هنر برای تاثيرگذاری حداکثری باشــد. ايشان 
با اظهار خرســندی از برگزاری جشنواره مردمی فيلم 
عمار انتخاب نام «عمار» را که از صحابه بزرگ پيامبر 
اســلام(ص) و ياران نزديک حضــرت علی(ع) بود، 
انتخابی پســنديده دانستند و با اشــاره به ويژگی های 
ممتــاز اين صحابی بــزرگ افزودنــد: تزلزل ناپذيری 
عمــار در حــوادث مختلف صدر اســلام و همچنين 
امتحان های ســخت دوران بعد از پيامبر اسلام(ص)، 
موقع شناسی و حضور در وقت نياز و نقش تبيين کننده 
او در مســائل و حــوادث دوران حضرت علی(ع) از 
ويژگی های برجســته و بــارز عمار بــود. مقام معظم 
رهبــری نگاه اميدوارانه به آينده و بلند کردن افق ديد 
را در اهداف و آرمان های انقلاب اسلامی بسيار مهم 
ارزيابی و خاطرنشــان کردند: حرکت انقلاب اسلامی 
که با پيروزی آن در ســال ۱۳۵۷ آغاز شــد و شکسته 
شــدن هيمنه آمريکا و حوادث مختلفی که در اين ۳۴ 
سال روی داده است همه مقدمات رسيدن به اهداف 
اصلی نظام اســلامی اســت، بنابراين بايد با همت و 
تلاش مضاعف و نهراســيدن از دشمن و توطئه های 
او، پرهيز از ســياه بينی و يأس، با ســرعت بيشــتر به 
سمت قله حرکت کرد. حضرت آيت ا... خامنه ای چنين 
نگاهی را در موضوع هنر اســلامی و ســينمای دينی 
ضــروری برشــمردند و تاکيد کردنــد: در اين عرصه 
جوان های مومن، با طراوت و شــاداب و دارای نگاه 
نو و همت بلنــد، موتور محرک بــرای حرکت رو به 
جلو هستند و پيشکســوتان نيز بايد با بيان تجربيات 

خود و تربيت نيروهای جديد و کارآمد به اين حرکت 
شتاب بيشتری ببخشند. ايشــان با اشاره به خاستگاه 
غربی هنر ســينما بر ضرورت برنامه ريزی و تشــکيل 
اتاق فکر برای حرکت جوانان و اســتعدادهای جديد 
در عرصه هنر اســلامی و ســينمای دينی و همچنين 
ورود افــراد متدين و انقلابــی و صاحب تخصص و 
تجربه به ايــن عرصه تاکيد کردند. مقام معظم رهبری 
در عين حال شرط اصلی ورود تاثيرگذار افراد متدين 
و انقلابی به عرصه ســينما و تاثير نپذيرفتن از فضای 
آن را مصونيت سازی برشــمردند و تاکيد کردند: تنها 
راه مصون سازی نيز ارتباط مستمر با خدا، به جا آوردن 
نوافل و تضرع به درگاه الهی است، همان گونه که عمار 
اين گونه خود را مصون و تزلزل ناپذير کرده بود. ايشان 
افزودنــد: عبادت و ذکر و توجه بــه خدا از هر لذت 

هنری بالاتر است.
ــگاهی در اثرگذاری   اهميت نقش مراکز دانش

بر فضای سينمايی
مقــام معظــم رهبــری نقــش مســئولان و مراکز 
دانشــگاهی مرتبط را در اثرگذاری بر فضای سينمايی 
و رسانه ای کشور مهم دانستند و تاکيد کردند: اصلاح 
ايــن عرصه نيازمند اصلاح مبادی ورودی آن اســت. 

حضرت آيت ا... خامنه ای خاطرنشــان کردند: کسانی 
که امروز مشــغول کار و فعاليت در عرصه فيلم های با 
مضامين انقلابی و دفاع مقدس هســتند واقعا در حال 
جهاد هســتند. ايشان استفاده شايســته از ابزار هنر و 
بهره گيری از قصه و داســتان و فيلمنامه قوی را يکی 
از ضروريات اساســی در فيلمسازی دانستند و تاکيد 
کردند: مقوله قصه نويســی و رمان در کشــور با نقطه 
مطلوب فاصله زيــادی دارد و بايد اين بخش تقويت 
شــود. مقام معظم رهبری موضوعات مربوط به تاريخ 
انقلاب اســلامی، دفــاع مقدس، فلســطين و بيداری 
اســلامی را از جمله موضوعــات مهم و پر مايه برای 
استفاده در فيلمسازی برشــمردند و افزودند: يکی از 
مســائل دروغی که در دنيا تبليغ می شود اين است که 
می گويند هنر نبايد با سياســت آميخته شود، درحالی 
که مجموعه هــای هنری غرب از جمله  هاليوود کاملا 
سياســی هســتند و اگر اين گونه نبود چرا به فيلم های 
ضدصهيونيستی ايران اجازه حضور در جشنواره های 
سينمايی را نمی دهند؟ حضرت آيت ا... خامنه ای تاکيد 
کردند: ساخت فيلم های سياسی بر ضد ايران يا اعطای 
جايزه به فيلم های ضدايرانی نشــانه های آشــکار از 
آميخته بودن سياســت و هنر در آمريکا و غرب است. 

ايشان همچنين با اشاره به مطالب مطرح شده در اين 
جلسه درخصوص رابطه علوم انسانی با هنر و سينما 
و لزوم تحول در علوم انســانی افزودند: علوم انسانی 
هوای تنفســی مجموعه های نخبه کشــور اســت که 
هدايت جامعه را بر عهده دارند بنابراين آلوده يا پاک 
بودن اين هوای تنفســی بسيار تعيين کننده است. مقام 
معظم رهبری مشــکل علوم انسانی غربی را پايه های 
معرفتی غلط آن دانســتند و تاکيــد کردند: اصلاح در 
علوم انســانی و تحــول در ســينما و تلويزيون بدون 
اصلاح پايه های معرفتی علوم انسانی غربی امکانپذير 
نيســت و اصلاح اين پايه ها نيــز در گرو ارتباط موثر 
بــا حوزه های علميــه و علمای دين اســت. حضرت 
آيــت ا... خامنه ای جريان های ســينمايی علاقه مند به 
دين و انقلاب را به پرهيز از کشيده شدن به حاشيه ها 
و مشــغول شــدن به اختلاف های بی نتيجه توصيه و 
خاطرنشان کردند: معتقدين به دين و انقلاب در عرصه 
سينما که ممکن اســت دارای سلايق مختلف باشند، 
بايد همت و تلاش خود را معطوف کارهای اساســی 
و اصلی کنند. پيش از ســخنان رهبــر معظم انقلاب، 
آقايان وحيد جليلی، نادر طالب زاده، حســن عباسی، 
مهدی نصيری، ســيدجمال عود ســيمين، ابوالقاســم 
طالبی، فرج ا... سلحشور، محمدصادق باطنی، ابراهيم 
فياض، سعيد قاسمی و مصطفی رضوانی از داوران و 
منتخبان جشــنواره فيلم عمار نکات و محورهای زير 
را مطــرح کردند: ضرورت مردمی کــردن هنر به ويژه 
در بخش ســينما از مرحله توليد تــا نمايش و خارج 
کردن آن از فضای انحصاری، تقويت و فعال ســازی 
ظرفيت های مغفول هنری در راستای اهداف انقلاب 
اســلامی، ضرورت بهره برداری از رسانه سينما برای 
انتقال بيان دغدغه هــای دينی و انقلابی، لزوم تقويت 
بنيان های اعتقادی فيلمســازان مذهبــی برای مصون 
ماندن از آســيب ها، ضرورت نقش قائل شــدن برای 
سينما و رسانه در تنظيم سياست ها و برنامه های کلان 
کشــور، پرهيز از نگاه تقليل گرايانه در ســطح فناوری 
به سينما و برنامه ريزی برای حرکت های رو به آينده، 
برنامه ريزی برای رويش نيروهای جوان و خط شکن 

در عرصه سينما.

مقام معظم رهبری:
معتقدين به دين و انقلاب در عرصه سينما مشغول اختلاف های بی نتيجه نشوند برخورد واکنشی با پيشگيری از وقوع جرم 

بايــد با صراحت اذعــان کرد که هيچ راه حل معجزه آســايی جز 
حاکميت قانون برای برطرف کردن مشکلات کشور از جمله مسائل 
اقتصادی وجود ندارد. اگر بپذيريم حاکميت قانون و عناصر شــکلی 
آن قلبــا و عملا محترم شــمرده نمی شــود، درمی يابيــم که به جای 
معجزه گری های شتاب زده و تشکيل کميته ها و کميسيون های مختلف 
بهتر است به قواعد و بنيادهای حقوقی پايبند باشيم يا آنکه به دنبال 
راهی باشــيم که اين قوانين بيشــتر از گذشــته محترم شمرده شوند. 
بی شــک برای رفع موانع و مشکلات راهی جز استناد خردمندانه و 
متوازن به قوانين و مخصوصا اصول ۱۷۷گانه قانون اساســی وجود 
ندارد. در اين حالت می توان مطمئن بود که فســاد اداری به صورت 
خودکار برطرف خواهد شــد. اگر نگاهی به قوانين مبارزه با مفاسد 
بيندازيم، متوجه خواهيم شــد که قوانين ما در اين زمينه کم نبوده اند 
و مثال های زيادی از قوانين مختلف را می توان گفت که برای مبارزه 
با مفاسد اقتصادی تعريف شده اند. مساله ضعف قوانين نيست بلکه 
اشکال کار آنجاست که قانونمداری توسط برخی افراد محترم شمرده 
نمی شود و همين قضيه آثار و پيامدهای خود را در جاهای ديگر هم 
نشان می دهد. تشديد مجازات ممکن است به عنوان پاسخی موقتی 
يا مسکنی مقطعی بتواند مشکل را حل کند اما اساسا تشديد مجازات 
هيچ گاه نتوانسته ريشه جرائم را بخشکاند بنابراين لازم است در کنار 
ســازوکار تنبيه، اصلاح اين سازوکار نيز بررسی شود تا قانونمداری 
به معنای اعم کلمه اجرا شــود. اگر اعمــال و رفتار با مجازات های 
اجتماعی متناسب باشند اساسا نيازی به تشديد مجازات های کيفری 
نخواهــد بود. اين پرســش وجود دارد که مگر پيش از اين تشــديد 
مجازات ها کم اعمال شد؟ مگر در مقطعی مجازات ها برای جلوگيری 
از وقوع جرم چندين برابر نشــد؟ آيا جرائم کمتر شد؟ تجربه نشان 
می دهد نتيجه دلخواه به دســت نيامده اســت. آنچه ريشه فسادهای 
اقتصــادی را از بين می برد شــفافيت مناســبات سياســی، اداری و 
اقتصادی اســت به بيان ديگر دسترســی آزاد و برابر شــهروندان به 
اطلاعات اداری اقتصادی اســت کــه می تواند عاملی برای مبارزه با 
جرائم باشد. اگر به جرائم اخير نگاهی گذرا بيندازيم درخواهيم يافت 
که بسياری از سوءاستفاده های مالی ناشی از رانت های اطلاعاتی از 
سيستم های اقتصادی و اداری کشور است که در دست سوءاستفاده 
کنندگان بوده. بنابراين می توان گفت عدم برابری اطلاعات است که 
زمينه را برای فساد آماده می کند. مساله مهم ديگری که در برخوردها با 
فساد بايد به آن توجه شود اين است که اساسا چرا با مفاسد اقتصادی 
بايد برخورد واکنشی کرد؟ به عبارت ديگر چرا قوانينی تصويب نشود 
که در زمينه پيشگيری تاثيرگذار باشند و در زمينه جلوگيری از وقوع 
جرم قوانين واکنش سريع نداشته باشيم؟ تشکيل نيروی واکنش سريع 
عملا نخواهد توانســت به طور ريشه ای با مفاسد مبارزه کند چراکه 
نفس تشــکيل چنين نهادی بدان معناست که تاکنون در جلوگيری از 
وقوع جرائم اقتصادی قوی نبوده ايم يا درست عمل نکرده ايم و اينک 
در پی واکنش به آنها هســتيم. به همين دليل به نظر می رسد تشکيل 
چندين نهاد ديگر از اين دســت هم نخواهد توانست قدمی بلند در 
راه مبارزه با فساد باشد. تجربه علم حقوق و قانونگذاری های متعدد 
در اين زمينه نشــان داده است تنها راه حل موجود آن است که پيش 
از هر اقدام بايد در راســتای عادلانه کردن و شفاف سازی مناسبات 
و ثبات سيســتم هنجاری حرکت کنيــم. درواقع به جای تصميمات 
آنی و واکنشی نياز ما آن است که به معنای دقيق کلمه فضا را بدون 
استثنا برای يک نظارت فراگير در همه اعمال فراهم کنيم تا بتوانيم با 
همين نظارت های پيش بينی شده به تدريج ريشه مفاسد را بخشکانيم. 
وقتی برای مديران ما خواسته يا ناخواسته، دانسته يا نادانسته حاشيه 
امنی برای هر اقدام آماده می شــود طبيعی است نتيجه ای جز امکان 
وقوع مفاسد به دســت نخواهد آمد و برای از بين بردن حاشيه امن 
سوءاســتفاده کنندگان راهی جز دسترســی عادلانه و شفاف افراد به 

اطلاعات وجود ندارد.
* حقوقدان 

دکتر علی اکبر گرجی*

علی قنبری*

آيت ا... هاشمی رفسنجانی، رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام با 
انتقاد از آنچه انتشــار آمارهای خلاف واقع از توليد و اقتصاد كشــور 
خواند، گفت: مردم به وضوح چند برابر شدن قيمت ها و كاهش ارزش 
پول ملی به يك ســوم را با گوشت و پوســت خود لمس می كنند، اما 
عده ای هنوز به آمار و ارقام تخيلی خود دلخوش هستند. رئيس مجمع 
تشــخيص مصلحت نظام در ديدار جمعــی از مديران صنايع غذايی 
كشــور، اين صنعــت را از صنايع راهبردی و مهم كشــور خواند و با 
اشــاره به لزوم توجه جدّی به غذا و محصولات كشــاورزی و دامی 
در مقطع حســاس كنونی گفت: اميد اين بود كه در ســال «حمايت از 
كار، توليد ملی و ســرمايه ايرانی»، وضع توليد، صنعت و كشــاورزی 
كشور در مسير پيشرفت تقويت گردد، اما درگير شدن در قدرت طلبی ها 
و فعاليت هــای جناحی و باندی اين فرصت طلايــی را از ما گرفت. 
 هاشمی رفسنجانی دغدغه ها و مطالبات توليدگران و كارآفرينان كشور 
را بحق و جدّی عنوان كرد و گفت: وضع نامطلوب اقتصادی كنونی و 
درد و رنج صنايع توليدی و كشاورزی نتيجه تحريم ها، سوءمديريت ها 
و بی تدبيری هاســت و لازم است اقتصاد و توليد كشور هر چه زودتر 
ســامان يابد. وی با بيــان اينكه متوليان اقتصاد كشــور راه را گم و به 
روزمرگی افتاده اند، تصريح كرد: برای كشــوری چون ايران اســلامی 

با امكانات خدادادی فراوان، منابع انسانی غنی و ارزشمند و مديران 
لايــق و باتجربه، روزمرگی اقتصادی و فعاليت جزيره ای ســمّ مهلك 
و نتيجه اش وابســتگی هر چه بيشــتر به واردات مصنوعات خارجی 
است.  هاشــمی به تلاش های بی دريغ كارشناســان و دلسوزان كشور 
برای تدوين اسناد مهمی چون سند چشم انداز ۲۰ ساله، برنامه چهارم 
و اصلاح صدر اصل ۴۴ قانون اساســی اشــاره كرد و افزود: خواست 
عمومی و رهبری معظم انقلاب از تدوين و ابلاغ اين اسناد بالادستی 
مهم ايجاد تحول و انقلاب اقتصادی در كشــور بود، اما بی تدبيری ها، 
عدم اســتفاده از مديران لايق و متخصصــان فن، موجب روزمرگی و 

افزايش وابستگی كشور به محصولات خارجی شده است.
 هدفمندی يارانه ها، نياز اساسی اقتصاد کشور

وی هدفمندی يارانه ها را نياز اساســی اقتصاد كشــور خواند و با 
اشاره به اجرای نادرست و انحرافی مرحله اول اين طرح سرنوشت ساز 
تصريح كرد: نتيجه هدفمندی يارانه ها می بايست تقويت توليد و رشد 
اقتصاد و كشــاورزی كشــور می شد و نه ســرازير كردن مبلغی ناچيز 
به حســاب مردم و در مقابل ايجاد تورم سرســام آور و كاهش شديد 
پول ملی. رئيس مجمع تشــخيص مصلحت نظام امنيت غذايی كشور 
را مهم خواند و با اشــاره به موانع موجود در ســر راه فعاليت صنايع 

كشور، به خصوص صنايع غذايی، ناهماهنگی و بعضاً عملكرد متضاد 
ســازمان های نظارتی و مديريتی مرتبط با توليــد را زيان بار خواند و 
گفت: امــروز مديران صنايع و توليدگران كشــور انتظار دارند كه اگر 
حمايــت و كمكی بــه آنان نمی شــود، لااقل بر ســر راه فعاليت آنان 
موانع غيرضرور هم ايجاد نشــود. در ابتدای اين ديدار دكتر نوبخت، 
به برگزاری ســمينار يــك روزه «امنيت غذايی» اشــاره و با تأكيد بر 
اهميت صنعت غذا در كشــور گفت: برابــر تحقيقات و پژوهش های 
صورت گرفته، متأسفانه روند توليد محصولات كشاورزی در كشور در 
جهت عكس خوداتكايی حركت كرده و وابستگی كشور به مصنوعات 
و محصــولات خارجی و كشــاورزی از ۲۶ درصــد در ابتدای برنامه 
چهارم به ۵۴ درصد تا ســال ۸۸ افزايش يافته است. نوبخت با اشاره 
بــه اينكه هنوز فرصت برای احيای توليد و صنعت كشــاورزی باقی 
اســت، توجه جدّی به امنيت غذايی در كشور را يادآور شد و افزود: 
زحمــات بی دريغ و دلســوزانه توليدگران صنايع غذايی كشــور قابل 
ستايش و مســتلزم حمايت جدی است. همچنين تعدادی از مديران 
صنايع غذايی حاضر در جلســه مشــكلات و موانع موجود بر سر راه 
اين صنعت مهم و راهبردی را بيان و خواستار حمايت جدی به توليد 

و كارآفرينی در كشور شدند.

آيت ا... هاشمی رفسنجانی: 

عده ای هنوز به آمار و ارقام تخيلی خود دلخوش هستند

ــان- فـرهاد فـرزاد: دادگاه فســاد مالی تمام شــد و احکام هم  آرم
صادر شد و قوه قضائيه هم از ارسال احکام به دايره اجرايی خبر داد و 
حالا مجلس در اين فکر اســت تا نيروی واکنش سريع مبارزه با مفاسد 
اقتصادی راه بيندازد! طرحی که با يک فوريت طرح برخورد با مفاســد، 
امروز در جلسه علنی مجلس مطرح می شود. اين طرح چند سال است که 
قرار است در مجلس بررسی شود و قرعه آن به بعد از قضيه فساد بزرگ 
مالی و به نام مجلس نهم خورد تا اين دغدغه را داشته باشند که حتی يک 

روز تاخير هم در اين موارد خساراتی بسيار به همراه خواهد داشت.
 خط قرمز ها بايد شکسته شوند 

اما نيروی واکنش سريع نمايندگان قرار است به نام سازمان مبارزه با 
مفاسد اقتصادی و با همکاری نهادهای اقتصادی و نيروهای اطلاعاتی، 
انتظامی و نظامی شــکل گيرد. گويا اوليــن وظيفه آن هم تعليق مقاماتی 
اســت که با پيشــنهاد بازپرس و تاييد دادســتان متهم به فساد اقتصادی 
می شوند تا نتوانند با اســتفاده از قدرت و سمت خود مانع رسيدگی به 
پرونده خود شوند. عضو کميسيون قضايی و حقوقی مجلس اعتقاد دارد 
در موضوعات اخير شــاهد بوديم که برخی از مســئولان ارشد اجرايی 
برای خود خط قرمزهايی تعريــف کرده بودند که بايد اين خط قرمزها 
را بشــکنيم. همچنين قرار است عوامل اين سازمان زير نظر رئيس اين 
ســازمان که با مشــورت مقام معظم رهبری و توسط رئيس قوه قضائيه 

انتخاب می شــود کار کنند. البته در ذيل اين سازمان، دادگاه های جزائی 
برای رســيدگی به جرائم کيفری اقتصادی نيز پيش بينی شــده است، تا 
بتواند زير نظر ســازمان مبارزه با مفاسد اقتصادی و با حکم رئيس قوه 
قضائيه به اين جرائم رسيدگی کند. گفته شده قرار است ضابطان قاطع و 
خوش سابقه ای از دستگاه های مختلف شناسايی شده و در اين سازمان 
مشغول کار شوند. محمد دهقان با بيان اينکه مجموعه ای از عمليات های 
پليسی قضايی و برخورد در سازمان مبارزه با مفاسد اقتصادی پيش بينی 
شــده اســت، تصريح کرد: همچنين در اين طرح جرائم مربوط به فساد 
اقتصادی احصاء و مجازات های متناسب با آن نيز مشخص شده است. 
وی افزود: همچنين شعبه ای از ديوان عالی کشور نيز با حکم قوه قضائيه 
ذيل اين سازمان پيش بينی شده است. دهقان گفت: يک شورای راهبردی 
مبارزه با فســاد نيز در اين خصوص تشکيل شده است که در اين شورا 
دادستان کل کشور، فرمانده نيروی انتظامی، وزارت اطلاعات و وزارت 
امور اقتصادی، رئيس کميســيون اصل ۹۰ و يکســری نهادهای نظارتی 
حضور دارند و اين شــورا به عنوان شــورای راهبردی مبارزه با فســاد 
اقتصادی تشکيل می شود. آنچه در اخبار منتشر شده، حاکی از آن است 
که رئيس اين شــورا، دادستان کل کشــور بوده و دبير آن رئيس سازمان 
بازرسی کل کشور است. اين شورا قرار است شاخص های نظام سلامت 
اداری را در دستگاه های مختلف مشخص کند تا به عنوان مثال در سال 

۹۲ مشخص شود که کدام دستگاه از نظر سلامت نظام اداری و اقتصادی 
بالاترين رتبه و کدام دستگاه از نظر فساد اقتصادی بالاترين رتبه را دارد. 
دهقان اظهار کرد: در پرونده فساد ۳هزار ميلياردی ۶معاون وزير راه متهم 
بودند و دستگير شدند. اين افراد احساس می کردند هزينه فساد در کشور 
پايين است به همين خاطر تن به فساد دادند. وی با بيان اينکه در کشور 
ما ســرعت و شتاب فساد از مبارزه با آن بيشتر است، گفت: ما به دنبال 

ريختن آبروی افراد نيستيم اما آبروی نظام مهم تر است.
 نهادی در کنار دادگاه ويژه امور اقتصادی يا موازی با آن

ساختمان ۸ طبقه قضايی ويژه امور اقتصادی خيابان انقلاب تهران از 
اين به بعد بايد نيروی واکنش سريعی را نيز در خود ببيند که قرار است 
فرمان ۸ ماده ای مبارزه با فســاد را انجام بدهد. به عبارت ديگر وکلای 
مجلس به اين نتيجه رســيده اند که مجتمع ويژه قضايی مبارزه با مفاسد 
که تاکنون ۹ ســال از عمر آن می گــذرد، به تنهايی قادر به برطرف کردن 
مشکلات اقتصادی نيست. در مقطعی هم طرح تحقيق و تفحص از ستاد 
مبارزه با مفاسد اقتصادی با امضای ۵۰ نماينده به مجلس هشتم وصول 
اما عاقبت آن هم معلوم نشــد و نتيجه ای از آن به دست نيامد. در همان 
مقطع نمايندگان مجلس هفتم با اصلاح ماده ۱۸۸ قانون آيين دادرســی 
کيفــری،  دادگاه ها را موظــف کردند در پرونده های اختلاس، ارتشــاء، 
اخذ پورســانت در معاملات دولتی و... که ارزش عوايد حاصل از جرم 
ارتکابی بيشتر از ۱۰ميليون تومان باشد، نام محکومان، عناوين جرائم و 
خلاصه حکم صادره را در رسانه ها منتشر کنند؛ تصميمی که البته جوابگو 
نبود و نشان داد برای مبارزه با فساد ريشه ای تر از بحث نام و عنوان بايد 
عمل کرد. البته فعلا که تنها می توان منتظر نتيجه اين واکنش سريع ماند و 

برايش آرزوی موفقيت کرد.

پايان دادگاه فساد مالی، آغاز مبارزه با مفاسد اقتصادی 

آماده باش نيروی واکنش سريع 


